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�  PŘED 25 LETY
V polovině listopadu roku 
1993, tedy před 25 lety, 
oslavil Kolín čtvrté výro-
čí „sametové revoluce“. 
V Kolínských novinách ji 
připomněl úvodníkem šéf-
redaktor, který by z něj 
ani po čtvrtstoletí nezmě-
nil ani slovo. Poslední od-
stavec zněl takto: „Doklo-
pýtal jsem na Václavák 
a omámeně zíral na dav, 
který náměstí zcela zaplnil 
a skandoval ´Už je to ta-
dy´. Jo, bylo to tady. A já 
řval totéž do ochraptění, 
smál se, objímal se s ne-
známými, tisknul ruce, 
mával, bulil, tleskal, zvo-
nil klíčemi, skandoval, 
zpíval hymnu a skákal. 
Byl to můj den. Byla to 
moje radost. Byla to moje 
svoboda. Dočkal jsem se. 
A ať už to pak bylo jak-
koli, ať kdokoli o těchto 
chvílích říkal a bude říkat 
cokoli, ať to byl puč, pře-
dání moci, revoluce, sa-
metový podvod či spik-
nutí řízené KGB, ať z to-
ho kdokoli vytřískal coko-
li a ať to všechno s námi 
všemi bude kdykoli jakko-
li, na podstatě věci to nic 
nemění. Nemůže změnit. 
Protože to přišlo. Ta chtě-
ná. Ta vysněná. Ta natěše-
ná. Ta moje. Moje revolu-
ce. A taková je - a pro mě 
vždycky bude.“

� Šestnáct beznadějně 
vyprodaných představe-
ní premiérového hitu „Jur-
ský park“ navštívilo v zá-
labském kině Jas 5.850 di-
váků. Na některých před-
staveních návštěvníky ve 
foyer kina vítal živý ješ-
těr neboli v kostýmu tyra-
nosaura oblečená herečka 
kolínského divadla Igdyž 
Marcela Málková.

� Místní týdeník u příle-
žitosti výročí 17. listopadu 
připomněl jeden z mála 
kolínských „odbojových 
aktů“ z časů komunistické-
ho režimu: „Jedním z nej-
nebezpečnějších míst v Ko-
líně je chodník na náměstí 
před budovou okresního 
úřadu. Několik lidí se tu prý 
skoro uchechtalo k smrti. 
Mistrům dlaždičům se tu 
ještě za hluboké totality 

podařil husarský kousek. 
Přímo před hlavní vchod 
na vzdor režimu a partaj-
ním hlavounům vysázeli 
mozaiku z barevných ka-
menů, představující dám-
ské přirození. Věřím, že se 
tehdy při svém protispole-
čenském činu, za který se 
mohli dostat do kriminálu, 
dobře bavili. Stejně jako 
se baví všichni, kteří v ta-
to místa přijdou a pohléd-
nou na zem.“              � pes

�  CO ? KDE ? KDY ?
Již téměř padesát let bráz-
dí tuzemská pódia brněn-
ská kapela Poutníci. Ve 
středu 14.11. se zastaví 
v Městském společen-
ském domě, aby se ohléd-
li za celou svou kariérou. 
Na koncertě, který začíná 
ve 20 h., bude v prodeji 
i jejich CD 40 let Live.

� Rekonstrukce skate-
parku, umístěného pod 
Novým mostem nedaleko 
podjezdu pod železniční 
tratí, jde do fi nále. Dokon-
čovány jsou práce na jed-
notlivých překážkách 
a potřebné nátěry, vyros-
te tu ještě bezpečnostní 
zábradlí a nové oplocení. 
Skatepark by měl být ho-
tový do konce listopadu.

� V sousedství autobuso-
vého nádraží jsou již pa-
trné základy budoucí cyk-
lověže. Stavební fi rma má 
na dokončení čtyři měsíce, 
118 jízdních kol by v ní 
tedy mělo najít „ubytová-
ní“ na začátku příštího ro-
ku. Věž umožní uložení 
nejen kola, ale i potřeb-

ného cyklistického vyba-
vení, nákupu i zavazadla. 
Celodenní poplatek 
za uložení kola bude 5 Kč. 
Z pořizovacích nákladů 
13 miliónů Kč zaplatí 
radnice jen zhruba milión, 
zbytek pokryje dotace.

� Kino 99 představuje 
ve foyeru fotografi e Gari-
ka Avanesiana z cest 
po Arménii, Kyrgyzstánu 
a Bangladéši. Setkání 
s autorem a beseda se 
uskuteční ve středu 14.11. 
od 17 h. Událost dopro-
vodí projekce fi lmu Petra 
Hejcmana z cest po Armé-
nii a ruském severu.

� V rámci národní po-
travinové sbírky v sobo-
tu 10.11. vybralo dva-
náct dobrovolníků v kolín-
ských supermarketech půl 
tuny potravin.

� V kolínském Music ba-
ru Pod hodinama se v pá-
tek 16.11. od 19 h. před-
staví pařížská punková 
kapela Zombies No a také 
osobitý britský písničkář 
Tim Loud, kterého 
do Čech zavedla jeho le-
tošní Salvation Tour.

Jak nemá vypadat
rekonstrukce ulice
Když před půl rokem, ve čtvrtek 
10. května, začínala rekonstruk-
ce Pražské ulice, nic nenasvěd-
čovalo budoucím potížím. 

HARMONOGRAM prací, daný 
smlouvou radnice se zhotovi-
telem, společností Geosan, po-
čítal s tím, že ještě před začát-
kem prázdnin bude úsek Praž-
ské ulice od pošty až ke křižo-
vatce u bývalého Čedoku té-
měř kompletně hotový, a to 
včetně chodníků. Následně mě-
li stavbaři během prázdnin stej-
ným způsobem zrekonstruo-
vat úsek od Kmochovy ulice 
ke Sluneční a na konci léta se 
pustit do zbývající části Praž-
ské, tedy od Sluneční až ke kři-
žovatce u Modrého bodu. Na 
konci listopadu pak měla být 
novotou svítící Pražská ulice 
předána do užívání.

Jak ale v Kolíně ví snad 
už každý, realita je úplně jiná. 
Dnes, tedy v polovině listopa-
du, dva týdny před ofi ciálním 
termínem ukončení rekonstruk-
ce, vypadá Pražská jako po ko-
bercovém bombardování a je 
jisté, že se v ní bude pracovat 
ještě na jaře příštího roku.

Co se vlastně stalo? První 
problém se objevil už v den za-
hájení rekonstrukce, kdy 
v uzavřeném úseku nikdo ne-
začal pracovat. Jako důvod ne-
činnosti uvedla provádějící fi r-
ma onemocnění stavbyvedou-
cího, kterého dokázala nahradit 
až po třech týdnech nečinnosti. 
Následně, po rozkopání ulice, 
se ukázalo, že v podzemí vede-
né sítě jsou v horším stavu, než 
předpokládaly i pesimistické 
odhady - nejen že některé by-
ly uloženy v jiné hloubce, než 
měly být, ale objeveny byly 
i některé, které dobová doku-
mentace vůbec nezaznamena-
la. Podle radnice ale nic z toho 
neomlouvalo raketově narůs-

tající termínové prodlevy, da-
né nedostatečným počtem pra-
covníků na stavbě, jejich čas-
tým prostřídáváním, zmateč-
nou organizací práce a neplně-
ním uzavřených dohod. Radni-
ce si stěžovala i na to, že vzor-
ky dlažby a obrub dodal zhoto-
vitel pozdě a navíc v neodpoví-
dající kvalitě (například odliš-
ná barevnost). Zadokumento-
vány jsou i technické chyby, 
například usazení obrubníků 
ve špatné výšce (rozdíl činil 
8 centimetrů), takže se vše mu-
selo kompletně předělat.

Chaos, panující v lokalitě, 
navíc znepříjemňuje život těm, 
kdo v ulici bydlí či podnikají, 
protože se jen komplikovaně 
dostávají do svých nemovitostí 
a provozoven stejně jako jejich 
zákazníci. Známy jsou i přípa-
dy, kdy stavaři přerušili potrubí 
u domovních přípojek a odpad-
ní vody poté několik dní volně 
vytékaly do výkopů pod okny 
obyvatel ulice. Výbušné náladě 
v lokalitě nepřispělo, když se 
někteří zaměstnanci zhotovitel-
ské fi rmy v reakci na dotazy či 
připomínky obyvatel Pražské 
ulice chovali nejen neprofesio-
nálně, ale i vulgárně.

Možnosti radnice vzniklý 
stav řešit jsou jen omezené 
a mají podobu především fi -
nančních sankcí vůči zhotovi-
teli kvůli nedodržení smluv-
ního termínu. Jakmile nastane 
30. listopad, tedy den, v němž 
měla být hotová Pražská ulice 
předána, může si radnice ná-
rokovat smluvní pokutu 40 ti-
síc korun za každý den prodle-
ní, tedy cca 1,2 miliónů korun 
za měsíc. Město tak ve výsled-
ku za rekonstrukci Pražské uli-
ce zřejmě zaplatí o několik mi-
liónů korun méně, trápení oby-
vatel žijících v lokalitě ale bu-
de o několik měsíců delší.
�  petr soukup

KALAMITA:  Rekonstrukce Pražské je jeden velký chaos

Momentální kolínskou sportovní atrakcí je modrý medvěd Bery, 
nový maskot místního basketbalového klubu. Více na straně 5.  

Dům U Zlaté štiky 
vstoupil do života
Dům U Zlaté štiky byl léta po-
sledním neopraveným domem 
na náměstí. Letos v říjnu Jan Du-
fek pozval veřejnost na prohlíd-
ku jeho interiérů. Začátek člán-
ku najdete na titulní straně. 

FASÁDA však nebyla nejobtíž-
nější částí celé obnovy. Pod-
le Jana Dufka bylo nejsložitěj-
ší zkoordinovat práce a najít 
schůdnou cestu mezi legislativ-
ními předpisy, funkčností a pa-
mátkovým hlediskem tak, aby 
se autentičnost objektu zacho-
vala. Proto elektroinstalace, to-
pení, voda a odpady vedou nej-
častěji v komínových sopou-
chách, kuchyňské linky stojí 
u předsazených stěn a ty his-
torické jsou za nimi zakonzer-
vované a netknuté... Na dům
se vrátila dřevěná okna, do in-
teriérů kazetové dveře s ostě-

ním a dřevěné podlahy. Nás 
zaujalo, že osvětlení některých 
vnitřních částí budovy zajišťu-
jí střešní světlíky.

To, co vnímá veřejnost jako 
nejvíc překvapivé, jsou fresky, 
které se v domě dochovaly ve 
třech místnostech. V největší 
ploše jsou zachovány v takzva-

ném modrém sále, který malíř 
vyzdobil antickými sloupy po 
obvodu místnosti. Podle Jana 
Dufka se mohlo jednat o vý-
zdobu pro císařovnu Marii 
Terezii, která měla ráda mod-
rou barvu. O její cestě přes 
Kolín a o odpočinku U Zlaté 
štiky je možné spekulovat.

Kromě přízemí, kde sídlí 
restaurace, banka a drogerie, 
se v domě nachází dalších de-
vět různých interiérů. Z větší 
části jde o byty, ale v prvním 
patře má sídlo i daňové i fi -
nanční poradenství, advokátka, 
školící středisko ASYS a od 
listopadu by měla být znovu 
otevřená i vinotéka ve sklepě.

I když je nyní Zlatá štika 
kompletně oživená, nezname-
ná to, že veškeré práce už jsou 
dokončené. Na kamennou 
fasádu by v přízemí mělo na-
vázat tzv. rozkvádrování, tedy 
podobná úprava, jakou má 
sousední muzeum. Ve dvoře 
čeká na dokončení rozlehlá 
terasa v prvním patře, která se 
po vydláždění i ozelení. Zlatá 
štika a její dvůr by měly být 
v budoucnu průchozí do Zla-
té uličky.

Jan Dufek, který svůj dům 
oprávněně vnímá jako důleži-
tou součást kolínské historie, 
ho hodlá několikrát ročně zpří-
stupnit i veřejnosti. Výkladce 
v průjezdu domu by rád využil 
pro základní informace o této 
památce a její obnově. Svoji 
Zlatou štiku přihlásí i do re-
gionální soutěže Stavba roku. 
Připomeňme, že v této soutěži 
již získal ocenění za rekon-
strukci secesní vily ASYS 
v Heverově ulici v roce 2011.
�  vladimír sládek

HISTORIE:  V barokním domě na náměstí se nacházejí fresky
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